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Paraules importants

Assessoria jurídica de la URV: 
Departament que s’encarrega de qüestions de drets i lleis.

Assetjament sexual: 
Fer o dir coses de tipus sexual que l’altra persona no vol.

LGTBIQ+: 
Col·lectiu de persones lesbianes, gais, transgènere, bisexuals,  
intersexuals i queer, que són persones que no encaixen  
en els models tradicionals d’«home o dona», «femení o masculí» 
o «heterosexual», i que demanen poder relacionar-se i estimar
amb llibertat i respecte.

PDI: 
Personal Docent i Investigador.  
Professorat que treballa a la universitat.

Pèrit: 
Persona experta en algun tema i que valora el cas.

Peritatge: 
La valoració que fa la persona experta.

Ponent: 
Persona especialitzada de la Unitat d’Igualtat de la universitat,  
que fa informes i proposa decisions a la Comissió d’Investigació. 
La Unitat d’Igualtat és el departament que s’encarrega d’implementar 
les mesures del Pla d’Igualtat.

Presumpte: 
Se suposa que ha passat o ha fet o viscut alguna cosa, 
però encara falta demostrar-ho.

Procés disciplinari:  
Procés d’investigació per saber si s’ha comès una falta 
i s’ha de sancionar.

Protocol: 
Conjunt de regles per prevenir i regular les violències masclistes.
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PTGAS: 
Personal Tècnic, de Gestió i d’Administració i Serveis.  
Persones que treballen a la universitat,  
fent feina administrativa o de gestió. 

Revictimització: 
Fer que les víctimes tornin a sentir-se víctimes 
o tornar a viure l’abús que van patir.

Sanció: 
Càstig, castigar.
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Introducció

Quin objectiu té aquest protocol?

Aquest protocol vol definir els processos  
que cal seguir per prevenir, detectar i tractar  
les violències masclistes a la Universitat Rovira i Virgili (URV). 

Què inclou aquest protocol?

El protocol és per a tota la comunitat universitària, 
que són PDI, PTGAS i estudiants,  
per als casos específics d’assetjament:

	� sexual
	� orientació sexual
	� identitat sexual
	� per raó de sexe o gènere

En quines normes es basa el protocol?

	� En lleis actuals.

	� En l’Estatut, que és el conjunt de normes per organitzar  
la comunitat universitària, i el codi ètic de la URV,  
que són les normes, valors i principis  
que s’han de seguir a la universitat.

	� En el Protocol guia universitari per prevenir i reparar  
les situacions de violència masclista i l’assetjament sexual,  
i per raó de sexe, orientació sexual, identitat  
o expressió de gènere.

	� En la llei del dret de les dones a acabar  
amb les violències masclistes.

	� En la llei per garantir els drets de lesbianes, gais, bisexuals,  
transgèneres i intersexuals, i per erradicar l’odi 
contra les persones homosexuals, bisexuals i transgènere.
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Què han de fer les universitats  
amb aquestes normes?

	� Prevenir les violències masclistes.

	� Intervenir si hi ha violències masclistes.

	� Reparar el dany a les persones que hagin patit  
violències masclistes.

Què es vol aconseguir a la Universitat Rovira i Virgili  
amb aquest protocol?

	� Un canvi cultural feminista, igualitari i interseccional,  
que vol dir que ha d’englobar a totes les persones  
sense discriminar a ningú.

	� Acompanyar les persones afectades. 

Quines accions proposa aquest protocol?

	� Prevenir i sensibilitzar sobre: 
	– les violències masclistes,
	– l’assetjament sexual i per raó de sexe,
	– l’orientació sexual, 
	– la identitat o expressió de gènere.

	� Identificar i detectar les agressions.

	� Garantir l’acompanyament a les persones que pateixen 
assetjament o agressió i reparar-los els danys que han patit.

	� Trobar responsables, investigar i acabar amb la violència.

	� Fer seguiment i avaluació dels casos i del protocol.
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Article 1.  
Persones i òrgans que intervenen  
en el Protocol

Els òrgans són els grups de persones  
que prenen decisions.

Quins òrgans hi intervenen  
i quines són les seves funcions?

	� Totes les persones que formen la comunitat universitària 
tenen el deure de: 
	– aplicar el principi de no discriminar  

per raó de sexe o gènere,
	– actuar i col·laborar per aplicar aquest protocol.

A l’annex 1, que és un document amb informació complementària,  
hi ha un llistat dels serveis i òrgans de la universitat  
que intervenen d’una manera més directa en aquest protocol.

Definició de les persones implicades  
en casos de violència masclista.

	� Persona afectada. 
És la persona que pateix un acte o fets  
que es poden identificar com a violències masclistes,  
assetjament sexual i per raó de sexe, orientació sexual 
identitat o expressió de gènere.

	� Persona infractora. 
És la persona que presumptament comet  
les violències masclistes,  
que vol dir que se suposa que les comet.

	� Persones implicades. 
Són les persones afectades i les persones infractores.
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Article 2.  
Definicions de violències masclistes

Aquest protocol s’aplica a tots els tipus de violències masclistes.

Les violències masclistes es poden fer de manera:

	� individual,
	� col·lectiva, 
	� simbòlica, 
	� institucional.

I es poden expressar de manera:

	� verbal, que vol dir parlant,
	� no verbal, que vol dir amb gestos, 
	� presencial, que vol dir en persona,
	� digital amb el correu electrònic, xarxes socials, 

o altres vies de comunicació.

Definicions de violències masclistes segons les lleis.

Llei del dret de les dones a acabar  
amb la violència masclista. 

	� És qualsevol violació dels drets humans  
a través de la violència contra les dones.

	� És una mostra de la discriminació i la desigualtat  
de les relacions de poder basades en el gènere.

	� Es pot produir:

	– de forma física,
	– a través de l’economia, 
	– a través del maltractament psicològic,  

com ara les amenaces, intimidacions i coaccions  
que és quan algú obliga a alguna persona  
a fer una cosa que no vol,

	– en l’àmbit públic o en el privat.
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Llei per garantir els drets de lesbianes, gais, bisexuals, 
persones transgènere i intersexuals  
i per acabar amb l’homofòbia, la bifòbia i la transfòbia. 

	� La violència derivada del sistema patriarcal, 
que és un sistema on els homes tenen més poder,  
aplicada en contra de:

	– persones LGTBIQ+,
	– les expressions de gènere alternatives, 

que no siguin només home i dona.

Tipus de violències masclistes.

Assetjament sexual. 

	� Qualsevol comportament verbal, no verbal o físic  
de tipus sexual no desitjat.

	� Té com objectiu fer mal a la dignitat d’una persona 
o de crear-li una sensació d’intimidació, hostil,  
degradant, humiliant, ofensiva o molesta.

	� El realitza una persona  
que creu que està en una situació de poder.

	� Es pot donar on hi ha relacions entre persones:

	– pot ser assetjament vertical,  
quan una persona es creu superior a l’altra. 
Com per exemple, d’una persona del professorat  
cap a una persona estudiant.

	– pot ser assetjament horitzontal,  
quan la persona no és superior o inferior a l’altra. 
Com per exemple, entre estudiants.

	� No cal que es doni de manera repetida, 
un sol fet ja es considera assetjament.
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Assetjament per raó de sexe, gènere, orientació sexual, 
identitat de gènere o expressió de gènere. 

	� És el comportament no desitjat relacionat amb el sexe  
o gènere de les dones, o amb l’orientació sexual, identitat  
o expressió de gènere de les persones.

	� Va en contra de:

	– la dignitat, 
	– la protecció davant de les represàlies, 
	– les condicions de treball de les dones  

pel fet de ser dones, 
	– o de qualsevol persona  

per la seva orientació sexual  
o expressió de gènere.

	� Crea un entorn intimidatori, hostil, degradant, 
humiliant, ofensiu o molest.

	� No permet que la persona assetjada  
pugui millorar a la feina,  
que pugui tenir altres funcions o càrrecs directius, 
cobrar més o tenir reconeixement professional.

	� No cal que es doni de manera repetida, 
que passi una sola vegada ja es considera assetjament.
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Altres tipus d’assetjaments. 

	� Conductes que desvalorin les dones,  
o les persones LGTBIQ+, o que els provoqui patiment:

	– amenaces,
	– humiliacions,
	– vexacions, que és maltractar per abús de poder,
	– menyspreu,
	– exigir obediència o submissió,
	– increpar verbalment,
	– insults,
	– aïllament,
	– qualsevol acció que limiti l’espai de llibertat  

de la persona,
	– represàlies pel discurs, expressions individuals  

i col·lectives de les dones que reclamen  
el respecte dels seus drets,

	– expressions o discursos públics que incitin  
a ser hostils, a discriminar  
o a aplicar la violència masclista,

	– violència institucional,  
que són les accions de les autoritats  
i el personal públic de qualsevol organisme públic  
que posen dificultats per accedir  
a les polítiques públiques i per exercir els drets.
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Article 3.  
Com s’aplica el Protocol

A quines persones s’aplica el Protocol?

Qualsevol membre de la universitat: 

	� personal que treballi a la URV,  
el professorat i personal investigador, que s’anomena PDI, 
o el personal administratiu, que s’anomena PTGAS,

	� les persones que en el moments dels fets 
estiguin matriculades a la universitat,

	� el personal i estudiants d’altres universitats 
que facin pràctiques o intercanvi a la URV.

Les persones usuàries dels serveis de la universitat: 

	� persones que tenen relació comercial amb la universitat,

	� professionals que fan pràctiques,

	� personal que ofereix serveis a la universitat, 
com ara personal de cafeteries, de neteja,  
de manteniment, de seguretat, i més serveis,

	� persones usuàries dels serveis que ofereix la universitat,

	� persones que participin en activitats organitzades  
per la universitat, com ara jornades o conferències.
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A quins llocs s’aplica el Protocol?

S’iniciaran les mesures d’aquest protocol  
quan els fets es produeixin a: 

	� Dins de qualsevol centre de treball, estudi o espai físic o virtual:
	– aula,
	– despatx,
	– cafeteria,
	– vestidors,
	– lavabos,
	– instal·lacions esportives,
	– campus virtual,
	– videoconferències.

	� Fora dels espais anteriors quan la conducta tingui lloc 
en activitats o serveis organitzats per la universitat:
	– conferències,
	– competicions esportives,
	– actes.

	� Quan la conducta estigui vinculada amb una activitat acadèmica  
o laboral, encara que no passi directament a la universitat.

Quan s’aplica el Protocol?

	� Quan una de les parts tingui relació amb la universitat.

	� Quan no hagin passat més de 3 anys  
des que van succeir els fets.

	� S’aplicarà inclús encara que una de les parts  
ja no tingui relació amb la universitat  
quan es comenci a aplicar el protocol.
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Article 4.  
Prevenció i sensibilització

Tots els membres de la universitat tenen l’obligació 
i la responsabilitat de respectar la dignitat de tothom. 
Qui ocupi càrrecs de responsabilitat tindrà cura  
perquè no es produeixi cap situació d’assetjament ni violència.

Per lluitar contra les violències masclistes,  
la URV es compromet a:

	� Fomentar un canvi cultural de prevenció per a la comunitat  
i de sensibilització de les violències del Pla d’igualtat.

	� Garantir que els serveis, departaments i centres adoptin 
mesures de prevenció i sensibilització de les violències.

	� Garantir una formació feminista i interseccional, 
que vol dir que ha d’englobar a totes les persones  
sense discriminar a ningú, 
per a les persones que creen i implementen aquest protocol.

	� Afavorir que els nous plans d’estudi incloguin  
una formació específica en violències.

	� Promoure cursos específics i altres activitats de sensibilització  
i prevenció per a tota la comunitat universitària.

	� Destinar els recursos necessaris perquè s’apliquin  
les mesures d’acompanyament i reparació per a cada cas.

	� Garantir que es reparen els danys de les persones afectades.
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	� Donar els recursos necessaris a la Unitat d’Igualtat  
perquè pugui oferir:

	– prevenció,
	– sensibilització,
	– detecció,
	– atenció, 
	– reparació, 
	– serveis d’acompanyament a les dones  

de la comunitat universitària que han patit o pateixen  
violència masclista.

	� Garantir que en els grans esdeveniments que es facin  
en nom de la universitat hi hagi punts liles i punts multicolor 
visibles per oferir informació, sensibilització i assessorament 
sobre aquest tipus de conductes. 

Els punts liles i multicolor són espais visibles en festes  
i esdeveniments per informar i detectar agressions masclistes  
i violències contra les persones LGTBIQ+,  
i per atendre-les i oferir-los acompanyament.
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Article 5.  
Comunicar fets i activar el protocol

A l’annex 2 d’aquest document,  
trobaràs un esquema que explica aquest protocol

Com puc fer una consulta, una queixa o una denúncia 
sobre una violència masclista?

Qualsevol membre de la comunitat universitària 
que hagi patit, vist o sàpiga que s’ha comès una violència masclista, 
pot adreçar-se a la Unitat d’Igualtat en persona, 
per telèfon o per mitjans de comunicació digitals.

Les comunicacions que rebi la Unitat d’Igualtat 
es tractaran de manera confidencial, 
que vol dir que es guardaran en secret  
i només les persones autoritzades  
podran accedir a aquesta informació.

Com s’activa el protocol?

Si els fets comunicats justifiquen que s’apliqui el protocol:

	� La Unitat d’Igualtat primer recollirà les dades  
per fer un informe dels fets.

	� La Unitat d’Igualtat realitzarà mesures d’acompanyament 
immediatament, o mesures provisionals, que serviran  
per garantir la protecció de les persones implicades,  
en 10 dies hàbils, que són els dies que no festius  
segons el calendari de la universitat.

Quins documents s’han d’omplir?

La persona afectada o la que comuniqui els fets 
signarà la sol·licitud d’intervenció, que està a l’annex 3 
i un acord de confidencialitat, que està a l’annex 4.
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Article 6.  
Mesures d’acompanyament individuals  
i mesures per a la comunitat

Per a què serveixen les mesures  
d’acompanyament inicials?

	� Per a ajudar a les persones afectades amb el què necessitin.

	� Per a evitar que es tornin a sentir víctimes  
quan s’apliqui el Protocol.

	� Per a evitar que els fets es repeteixin.

Què fa la Unitat d’Igualtat?

	� Aplica les mesures. 
Les mesures no poden anar en contra de cap dret  
de les persones implicades, ni poden suposar un perjudici,  
que és un dany o mal, per a les persones implicades.

	� Recull les mesures en un pla de seguiment, 
que és un document de cadascun dels casos, 
respectant els principis de privacitat i confidencialitat.

Quan duren les mesures inicials?

Fins que s’inicia una investigació  
i passen a considerar-se mesures provisionals. 

Quan duren les mesures provisionals?

Les mesures provisionals duren:

	� fins que la comissió d’investigació resolgui la investigació,

	� fins que es digui que s’han d’anul·lar,

	� fins que s’apliquin altres sancions disciplinàries.
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Quan s’apliquen les mesures per a la comunitat? 

� Quan no es vulgui identificar la persona afectada.

� Quan no es pugui identificar la persona afectada
o la persona agressora.

� Quan puguin beneficiar a tota la comunitat.

Exemples de mesures d’acompanyament: 

Mesures d’acompanyament individuals:

� Derivar la persona afectada a serveis
amb recursos especialitzats,
com suport psicològic o assessorament jurídic.

� Fer els canvis que necessiti la persona
o persones afectades:

– adaptar horaris,
– fer justificants d’absència,
– limitar l’accés a dades, expedients o espais

al personal de la universitat,
– canviar de classe o de tutors.

� Mesures d’acompanyament per a la comunitat.
� Seminaris, formacions o tallers a les persones de serveis, 

departaments o classes, si no perjudiquen
a la persona o persones afectades.



21URV. Protocol per prevenir i actuar contra les situacions de violència masclista, assetjament sexual i per raó de sexe, orientació sexual, identitat o expressió de gènere de la URV

Article 7.  
Procediment d’investigació:  
la fase per trobar responsables  
i crear la comissió d’investigació 

La Unitat d’Igualtat li dirà al rector o rectora  
que comenci la investigació amb un informe:

	� si la persona afectada vol començar el procés  
per trobar responsables,

	� si la Unitat d’Igualtat considera que hi pot haver  
un cas de violència masclista, assetjament sexual  
o per raó de sexe, orientació sexual,  
identitat de gènere o expressió de gènere.

	– Quan el rector o rectora rebi l’informe, haurà de dir en 5 dies  
si comença o no el procediment d’investigació.

	– Si cal, el rector o rectora dirà quines mesures d’acompanyament 
es poden aplicar.

	– Si es realitza una investigació, el rector o rectora  
convocarà la comissió d’investigació.

	– Si les persones implicades treballen a la URV,  
s’ha de comunicar l’inici de la fase investigació  
a la representació sindical, que són representants  
de les persones que treballen a la universitat,  
de manera anònima i respectant la confidencialitat.
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Article 8.  
Com és la comissió d’investigació?

La comissió d’investigació està formada per:

	� la directora o el director de la Unitat d’Igualtat, 
que serà la presidenta o el president,

	� una persona especialitzada del Gabinet Jurídic de la URV, 
que serà la secretària de la comissió,

	� una persona especialitzada de la Unitat d’Igualtat  
de la universitat, que es diu ponent.  
El ponent és qui fa l’informe i proposa una decisió. 

	� una persona externa a la URV  
especialista en aquestes qüestions  
que s’encarregarà del peritatge. 
El peritatge, que vol dir valorar el cas.



23URV. Protocol per prevenir i actuar contra les situacions de violència masclista, assetjament sexual i per raó de sexe, orientació sexual, identitat o expressió de gènere de la URV

Article 9.  
Inici de la fase d’investigació

Quines tasques farà la persona especialista externa? 

	� Farà el peritatge o valoració del cas.

	� Farà l’acompanyament que estava fent la Unitat d’Igualtat.

	� Serà l’única persona que podrà accedir  
a les dades de les persones afectades.

	� Entrevistarà totes les persones implicades.

	� Reunirà totes les informacions. 

	� Farà de connexió entre la persona afectada  
i la comissió d’investigació.

	� Farà un informe per a la comissió d’investigació,  
tenint en compte la confidencialitat  
i protegint la informació personal de les persones implicades.

Quines tasques farà la comissió d’investigació? 

	� Decidir com segueix el procediment  
30 dies després de rebre l’informe com a molt tard. 

	� Valorar si les mesures d’acompanyament  
són apropiades. 

	� Adoptar mesures provisionals si són necessàries  
per protegir la persona afectada i els seus drets.

	� Ocupar-se que la persona afectada  
i les persones a qui s’ha demanat el seu testimoni: 

	– no pateixin conseqüències negatives per participar  
en la investigació durant el procediment,

	– puguin estar acompanyades per persones de confiança,  
o per un representant sindical si són treballadores.
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Article 10.  
Finalització de la fase d’investigació

Quan s’acaba la fase d’investigació?

Quan la comissió d’investigació proposa  
diverses solucions al rector o rectora.

Quins documents calen per acabar la fase 
d’investigació?

	� L’informe de la Unitat d’Igualtat.

	� L’informe de la pèrit. 

	� La documentació de l’expedient.

Quines solucions es poden proposar?

Arxivar el cas perquè:

	� falten proves que demostrin  
que hi ha hagut una conducta que es podria castigar, 

	� perquè no es pot aplicar la norma en aquest cas.

	– Començar el procés disciplinari i suspendre’l al moment,    
perquè els fets poden ser un delicte 
i el procés disciplinari passa a mans de la fiscalia. 
La fiscalia és un òrgan judicial que defensa les lleis,  
els drets de les persones i els interessos públics.
Encara que es suspengui el procés disciplinari  
s’han d’aplicar les mesures d’acompanyament, provisionals  
o de reparació per a la persona afectada.

	– Derivar la investigació a l’òrgan o departament que toqui,  
com ara la comissió de convivència,  
o la comissió de seguiment d’assetjament laboral.
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	– Demanar que comenci el procés disciplinari   
quan es demostri a l’informe que els fets poden ser una 
infracció.

	– Preparar un expedient (document) informatiu per a l’entitat  
de la persona infractora,  
si no pertany a la comunitat universitària.

Quan es dicta la resolució, és a dir,  
quan es pren una decisió?

La resolució són les mesures que cal adoptar, 
i es dicta 5 dies després que el rector o la rectora rebi l’informe  
de la comissió d’investigació.

Després, explicarà la resolució a totes les parts implicades,  
a la comissió d’investigació i a la Unitat d’Igualtat.
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Article 11.  
Mesures provisionals

Quines mesures provisionals afectaran  
a les persones infractores? 

Les necessàries per: 

	� garantir que la persona afectada estigui protegida, 

	� evitar que continuï la situació d’assetjament,  
discriminació o violència, 

	� protegir la integritat i els drets que s’estan exercint, 

	� complir la resolució.

Qui adoptarà les mesures?

	� El rector o rectora.

	� La comissió d’investigació.

	� El servei o unitat implicada.

Quan i com s’apliquen les mesures?

	� En qualsevol moment del procés d’investigació.

	� No es prendran mesures que impliquin violar drets.

	� Es podran modificar si cal.
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Exemples de mesures provisionals:

Per a estudiants:

	� canvi de grups de classe, 

	� canvi de data d’exàmens, 

	� suspensió de matrícula, és a dir,  
que no compti que s’ha fet la matrícula, 

	� assignar un nou tutor o nova tutora.

Per a les persones que treballen a la universitat: 

	� restringir l’accés a dades, 

	� prohibir comunicacions, 

	� canviar els torns, 

	� canviar el lloc de treball.
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Article 12.  
Mesures de reparació integral 

Les mesures de reparació integral serveixen  
per intentar arreglar el dany causat.

Quan es podran adoptar mesures de reparació 
integral? 

Quan ens trobem davant de qualsevol conducta violenta, discriminatòria  
o assetjadora cap a una persona de la comunitat universitària.

Quines altres mesures es poden prendre?

Es podran derivar als serveis públics, que es dediquen a la recuperació  
de la persona afectada o a evitar que es repeteixin els fets.

Quan s’apliquen les mesures?

Després dels fets que inicien el Protocol, 
o quan s’ha acabat.

Qui demana a la comissió d’investigació  
que s’apliquin les mesures?

Ho demana el rector o rectora.
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Exemples de mesures de reparació integral:

Mesures simbòliques, que no reparen el dany causat  
però serveixen per reconèixer que s’ha causat un mal: 

	� reconèixer la conducta comesa,

	� promoure accions per rebutjar la conducta a classe,

	� fer declaracions en nom de la institució,

	� fer homenatges o commemoracions a víctimes.

Per a estudiants:

	� suport a les classes o proves d’avaluació,

	� canviar de classe o grup,

	� modificar la matrícula,

	� traslladar l’expedient a una altra universitat,

	� que la universitat assumeixi el preu de les assignatures 
que es repeteixin per causa de l’assetjament.

Per a les persones que treballen a la universitat:

	� considerar que tenen dret a la reducció de treball 
o a un canvi de l’horari de treball,

	� fer adaptacions del lloc de treball,  
com ara canviar de lloc de treball,

	� que els dies que no s’ha anat a treballar  
o que s’ha arribat tard es considerin justificats i es paguin,  
si és un cas de violència de gènere o sexual.
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Article 13.  
Inici del procés disciplinari  

El procés disciplinari començarà si el rector o la rectora ho decideix. 
El procés es farà segons les normes del col·lectiu o grup 
de la persona o persones infractores.

Acord d’inici del procés disciplinari

	� Aquest acord defineix les mesures d’acompanyament  
i les provisionals que s’han acordat a les fases prèvies.

	� Les fases que s’hagin realitzat prèviament  
s’afegiran a l’expedient del procés 
perquè les pugui tenir en compte l’instructor o instructora.
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Article 14.  
Seguiment de les mesures adoptades

Qui fa el seguiment de les mesures  
d’acompanyament?

La Unitat d’Igualtat i el servei que hi estigui implicat.

Quant temps dura l’acompanyament?

	� Fins que les mesures estiguin en funcionament.

	� Fins que la persona afectada vulgui acabar-lo.

Qui fa el seguiment de les mesures provisionals?

La comissió d’investigació recull la informació,  
i acorda el calendari i la manera com s’ha de fer el seguiment.

D’on aconsegueix la informació la comissió 
d’investigació?

De qualsevol membre de la comunitat universitària, 
perquè tothom està obligat a col·laborar i donar informació.

Si s’han acordat sancions, l’assessoria jurídica de la URV,  
que és el departament que s’encarrega de qüestions de drets i lleis, 
ha de donar l’expedient a la comissió d’investigació  
perquè en faci el seguiment.
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Article 15.  
Seguiment i avaluació del protocol

	� La Unitat d’Igualtat cada any farà un informe de seguiment  
i avaluació del protocol. 

	� L’informe es presentarà al Claustre de la URV, 
que és l’òrgan que representa totes les persones i serveis 
de la universitat.

	� S’entregarà l’informe a la comunitat universitària.

	� L’informe servirà per:

	– generar coneixement,
	– fer propostes per millorar en les intervencions  

i normatives de la universitat,
	– detectar les necessitats de les persones afectades 

o de les professionals,
	– valorar si el protocol es pot aplicar bé, si és eficaç 

i utilitzar les mesures corresponents.
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Article final primer.  
Comissió de Seguiment i Avaluació  
de l’Aplicació del Protocol

Quan s’aprovi aquest protocol es crearà  
la Comissió de Seguiment i Avaluació de l’Aplicació del Protocol.

Què fa la Comissió de Seguiment i Avaluació  
de l’Aplicació del Protocol?

	� Fa el seguiment i avaluació sobre com aplica el protocol  
la comunitat universitària.

	� Interpreta els articles del protocol.

	� Proposa maneres de millorar el protocol perquè es compleixi.

Qui forma part d’aquesta Comissió?

Representants de la institució i els sindicats de la universitat.

Quan es reuneix la Comissió?

Un cop l’any, quan la Unitat d’Igualtat hagi presentat  
l’informe de seguiment i avaluació del protocol al Claustre.
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Article final segon.  
Protocol contra l’assetjament laboral

Quan s’aprovi aquest protocol, 
serà l’únic que s’aplicarà, en lloc del Protocol  
contra l’assetjament laboral del 2019. 
Excepte quan els fets demostrin  
que hi ha un cas d’assetjament laboral.
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Annex 1

Òrgans responsables de l’aplicació del protocol

A continuació hi ha un llistat dels òrgans que intervenen en el protocol.

Treballaran en coordinació i en xarxa.

L’objectiu és tenir cura de la persona afectada 
i impulsar un cavi cultural i institucional.

Les persones d’aquests òrgans vinculats al protocol  
han d’estar formades en perspectiva de gènere i no revictimització, 
que vol dir evitar que les víctimes es tornin a sentir víctimes, 
i han de garantir la confidencialitat de les dades.

Rector o rectora.

	� Rep l’informe preliminar de la Unitat d’Igualtat, 
l’informe que serveix de preparació o introducció  
i encara no és definitiu.

	– Decideix si comença la fase d’investigació 
i convoca la Comissió d’Investigació.

	– Comença i resol els processos per investigar i reparar  
les possibles responsabilitats disciplinàries,  
que vol dir responsabilitats per no complir  
amb les obligacions.

Unitat d’Igualtat.

	� Rep les queixes i denúncies i les sol·licituds d’intervenció.  
Fa la primera recopilació de proves.

	� Elabora l’informe que envia al rector o rectora.

	� Pot proposar mesures provisionals.

	� Fa el seguiment de les mesures, les resolucions  
i l’aplicació del protocol.

	� Acompanya, assessora, informa i entrevista  
la persona que denuncia.
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	� Assessora i informa qualsevol membre  
de la comunitat universitària que demani informació  
sobre el protocol.

	� Pot demanar la col·laboració d’altres serveis universitaris, 
com ara el servei jurídic, recursos humans  
o prevenció de riscos laborals. 
Aquests serveis tenen el deure de col·laborar.

	� És responsable del pla de seguiment  
de les mesures d’acompanyament de la persona afectada.

	� Elabora l’informe anual de seguiment i avaluació  
que es presenta al Claustre.

	� Proposa, gestiona i realitza la formació, sensibilització 
i comunicació per a tota la comunitat universitària.

Comissió d’investigació si s’obre el procés d’investigació.

	� Han de ser persones objectives, es a dir, 
sense interessos per obtenir un resultat específic. 
La formen persones expertes o especialitzades:

	– el director o la directora de la Unitat d’Igualtat,
	– un tècnic o tècnica de la Unitat d’Igualtat,
	– servei jurídic,
	– ponent, que és la persona externa  

especialista en aquestes qüestions. 

	� Investiga els casos on sembla que hi ha hagut  
conducta violenta o assetjament. 

	� Fa els expedients informatius.

	� Resol la fase d’investigació.

	� Dona al rector o rectora l’informe i proposa  
si cal començar un procés disciplinari.

	� Fa el seguiment de les mesures adoptades.
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Gabinet jurídic.

	� Assessora:

	– els òrgans de la universitat per aplicar el protocol, 
	– les persones que realitzen expedients disciplinaris.

	� El seu personal ha d’estar format i actualitzat en les lleis 
en què es basa el protocol i en la perspectiva de gènere.

	� Vigila:

	– els processos,
	– els principis d’actuació,
	– els terminis,
	– les garanties d’informació,
	– ser independents, o sigui,  

poder prendre decisions sense influències,
	– la protecció de les persones afectades.

	� Es coordina amb la Unitat d’Igualtat per detectar  
possibles conductes de violència masclista,  
assetjament sexual i per raó de sexe,  
orientació sexual, identitat de gènere  
o expressió de gènere  
que es puguin donar en els casos de denúncies  
per assetjament laboral.

Persona especialista externa a la URV.

	� Forma part de la Comissió d’investigació.

	� S’encarrega del peritatge.

	� Elabora l’informe per a la Comissió d’investigació.

	� Requisits mínims per ser pèrit:

	– ser psicòleg o psicòloga oficial,
	– formar part del Torn d’Intervenció  

Professional Forense, 
que és una llista de persones professionals  
de la psicologia especialitzada,

	– no tenir cap vincle laboral amb la URV  
o amb la Fundació Rovira i Virgili,

	– tenir formació actualitzada en psicologia forense  
en l’àmbit de les violències masclistes.
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Òrgan instructor, si hi ha un procés d’investigació  
i possible sanció.

	� Persona que tria el rector o rectora  
en l’acord d’inici d’expedient disciplinari.

Òrgans que participen en la prevenció i reparació

Consells d’Igualtat de centres o escoles.

	� Fan difusió del protocol al centre o escola.

	� Sol·liciten millores i detecten necessitats de prevenció.

	� Fan un seguiment de com s’aplica el protocol en el centre.

Comissió d’igualtat estatutària, 
l’òrgan de la universitat que impulsa les polítiques d’igualtat.

	� Rep informació de l’aplicació del protocol.

	� Decideix quina estratègia i accions es realitzen 
quan ho demana la Unitat d’Igualtat.

Direcció, departaments, centres o escoles, caps de servei.

	� Apliquen les mesures provisionals i preventives si cal.

	� Garanteixen que s’informi al personal i a estudiants 
sobre els seus drets, aquest protocol  
i totes les normes relacionades.

	� Trien una persona que expliqui  
les polítiques d’igualtat i com tractar les violències  
dins del seu servei o centre,  
que seran els Responsables d’Igualtat.
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Servei de Recursos Humans o RRHH.

	� Garanteix que s’informi al seu personal sobre: 

	– els drets i la normativa que el protegeixen,
	– les responsabilitats disciplinàries que tindrà 

si no compleix amb les seves obligacions,
	– com es poden fer consultes,  

sol·licituds d’intervenció i denúncies.

	� Treballa perquè s’incloguin formacions  
per a les persones que treballen a la universitat 
sobre prevenció, detecció i avaluació de les conductes  
que s’han descrit en aquest protocol.

	� Aplica les mesures provisionals o correctores 
per garantir la protecció de les persones implicades 
i evitar nous casos d’assetjament,  
conjuntament amb la unitat d’igualtat.

Oficina de Prevenció de Riscos Laborals Mancomunada  
de la URV i de la Fundació de la Universitat Rovira i Virgili, 
un servei comú que ajuda a prevenir els riscos laborals.

	� Se li pot demanar que col·labori  
en el procés d’investigació per :

	– aportar la documentació i els informes  
que facin falta,

	– establir mesures preventives o correctores.

	� Es coordina amb la unitat d’igualtat per:

	– sensibilitzar i formar a tot el personal  
sobre les conductes que s’han explicat  
en aquest protocol,

	– ensenyar com es poden fer denúncies  
i acompanyament.

	� Té en compte els riscos de la violència masclista,  
assetjament sexual o per raó de sexe o gènere,  
orientació sexual, identitat o expressió de gènere  
en els diferents llocs de treball.



41URV. Protocol per prevenir i actuar contra les situacions de violència masclista, assetjament sexual i per raó de sexe, orientació sexual, identitat o expressió de gènere de la URV

Oficina de l’Estudiant i Oficina de Compromís Social.

	� Fa difusió del protocol i dona a conèixer la unitat d’igualtat.

	� Es coordina amb la unitat d’igualtat per fer formacions  
i sensibilització sobre prevenció, detecció i actuació  
davant les conductes descrites en aquest protocol dins de: 

	– els plans de voluntariat,
	– els programes esportius,
	– les activitats per a delegats i delegades de curs, 

que són estudiants que han estat escollits  
pels companys i companyes de classe  
perquè els representin davant del professorat  
i dels òrgans de gestió de la universitat,

	– el consell d’estudiants de la universitat.

I-Center (Centre Internacional per a la mobilitat i acollida).

	� Fa difusió del protocol i dona a conèixer la unitat d’igualtat.

	� Es coordina amb la unitat d’igualtat per fer formacions  
i sensibilització sobre prevenció, detecció i actuació  
davant les conductes descrites en aquest protocol  
en els programes per a estudiants internacionals  
que venen d’intercanvi.
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Annex 2

Procés d’aplicació del protocol
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Annex 3

Sol·licitud d’intervenció

Protocol per prevenir i actuar contra les situacions  
de violència masclista, assetjament sexual i per raó de sexe, 
orientació sexual, identitat o expressió de gènere a la URV.

Adreçada a la Unitat d’Igualtat de la URV.

Dades de la persona denunciant

	� Nom i cognoms: 

	� NIF o NIE: 

	� Correu electrònic: 

	� Telèfon de contacte: 

	� Centre, estudis i curs que està cursant a la URV  
o Departament o Servei on treballa: 

Dades de la presumpta víctima  
si són diferents de les de la persona denunciant. 

Es diu «presumpta víctima» fins que es pot demostrar  
si ha estat víctima o no.

	� Nom i cognoms:  

	� NIF o NIE:  

	� Correu electrònic:  

	� Telèfon de contacte:  

	� Centre, estudis i curs que està cursant a la URV  
o Departament o Servei on treballa: 
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Descripció dels fets

Breu descripció dels fets que es denuncien:

Dades de la persona denunciada

	� Nom i cognoms de la persona denunciada:  

	� Col·lectiu al que pertany la persona denunciada:

  Estudiant
  Professorat, també anomenat PDI
  Personal administratiu, també anomenat PTGAS

	� Centre, Departament, Ensenyament o Servei on treballa: 

	� Correu electrònic de la persona denunciada, si es coneix: 

	� Telèfon de la persona denunciada, si es coneix: 
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Documentació

No cal presentar cap altra documentació. 
En cas de tenir-ne, es pot ajuntar com si fos un Annex.

Signatura de la persona 
denunciant

Signatura persona  
de la Unitat d’investigació

A Tarragona, dia  del mes  de l’any 20

S’ha informat a la persona denunciant.  
La persona denunciant entén el procediment d’activació  
de la intervenció i els drets que li corresponen.

La persona denunciant està protegida pel principi de confidencialitat 
d’aquest document i de les accions que vinguin després.

L’original signat és per al ponent,  
que donarà una còpia a la persona denunciant.
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Annex 4

Acord de confidencialitat - Protocol per prevenir  
i actuar contra les situacions de violència masclista,  
assetjament sexual i per raó de sexe,  
orientació sexual, identitat  
o expressió de gènere de la URV

Nom i cognoms: , 

amb DNI número , 

amb domicili a (població) , 

carrer ,

DECLARO:

Que em comprometo a mantenir la confidencialitat  
de totes les informacions relacionades  
amb aquest procediment de comunicació de fets. 

Aquestes informacions poden ser motiu suficient  
per activar el Protocol per prevenir i actuar  
contra les situacions de violència masclista, assetjament sexual,  
i per raó de sexe, orientació sexual, identitat o expressió de gènere  
a la URV.

També em comprometo a no divulgar, comunicar, transmetre,  
ni donar a cap persona aquestes informacions.

Sol·licito que m’enviïn tota la informació i documentació  
per completar o aclarir les informacions comunicades, 
i per rebre comunicacions de la Unitat d’Igualtat  
sobre aquest procediment 

	� al següent correu electrònic: 

	� o al següent número de telèfon: 
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ENTENC:

Que si no compleixo qualsevol norma, article, o obligació 
de la normativa sobre protecció de dades personals  
i confidencials, tant si és amb mala intenció o per descuit, 
puc rebre sancions disciplinàries  
i les possibles sancions econòmiques  
que estableixin les normes del moment.

Tarragona, dia  del mes  de l’any 20

Signatura de la persona que informa
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